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The seminar will start with a discussion of the current geopolitical turmoil from the angle of the combined 
disruptive effects of the global Covid-19 pandemic and of the Ukraine war. A critical discussion of world system 
theory will introduce the notion of multipolarity, while the tensions and gaps between what Giovanni Arrighi calls 
“territorialism” and capitalism will be analyzed from the viewpoint of a new theory of “political capitalism.” Based 
on such interpretation of the current transition in the capitalist world system the seminar will test the limits of 
mainstream approaches in geopolitics and International Relations, urging for a rethinking of internationalism 
along the lines of 20th century revolutionary traditions. In doing so, the seminar will be in dialogue with feminist, 
antiracist and postcolonial thinkers and will tackle a whole set of theoretical questions – ranging from the relation 
between internationalism and “cosmopolitics” to the vexed issue of the universal. 
 
Preliminary bibliography: Sandro Mezzadra and Brett Neilson, The Rest and the West. Capital and Power in a 
Multipolar World. London – New York: Verso, 2024.  
A full reading list will be provided with the syllabus before the beginning of the seminar. 
 

Repenser l’internationalisme 
dans une époque de transition 
 
Ce séminaire s’attellera à une discussion des bouleversements géopolitiques actuels à partir des effets de rupture 
liés à la pandémie globale de Covid-19 et à la guerre en Ukraine. Une discussion critique de la théorie du système 
mondial permettra d’introduire la notion de multipolarité, tandis que les tensions et les écarts entre ce que Giovanni 
Arrighi a appelé le « territorialisme » et le capitalisme seront analysés du point de vue d’une nouvelle théorie du 
« capitalisme politique ». Sur la base de cette interprétation de la transition actuelle au sein du système mondial 
capitaliste, le séminaire mettra à l’épreuve les limites des approches mainstream en géopolitique et en relations 
internationales, et appellera à repenser l’internationalisme en s’inspirant des traditions révolutionnaires du XXe 
siècle. Dans cette perspective, le séminaire dialoguera avec des pensées féministes, antiracistes et postcoloniales 
et abordera toute une série de questions théoriques, allant de la relation entre l'internationalisme et la 
« cosmopolitique » à l’épineux problème de l’universel. 
 
Bibliographie préliminaire : Sandro Mezzadra et Brett Neilson, The Rest and the West. Capital and Power in a 
Multipolar World, Londres – New York, Verso, 2024. 
Une bibliographie complète sera donnée avec le syllabus avant le début du séminaire. 
 
1. Mercredi, 28 Février 2024, de 15h à 17h MR A2 201  
2. Mercredi, 6 Mars 2024, de 15h à 17h A2-217 (exceptionnellement : bâtiment A)  
3. Mercredi, 13 Mars 2024, de 15h à 17h MR A2 204  
4. Mercredi, 20 Mars 2024, de 15h à 17h MR A2 204  
5. Mercredi, 27 Mars 2024, de 15h à 17 MR A2 204  
6. Mercredi, 3 Avril 2024, de 15h à 17h MR A2 204  
7. Mercredi, 10 Avril 2024, de 15h à 17h MR A2 204  
8. Mercredi, 24 Avril 2024, de 15h à 17h MR A2 202 
 
ZOOM : https://unibo.zoom.us/j/89277728200?pwd=RTFLSllVWHVzR2grZ0l6cE9mblV6dz09 
ID réunion : 892 7772 8200 
Code d'accès : 673089 
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